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Bezpieczenstwo kontra
plany wydobycia
GORMC'nvo Ekonomia nie moze bye stawiana ponad BHP kopaln - to wnioski
z drugiego panelu dyskusyjnego na V Forum Polski Wegiel ,,Rz" i ,,Parkietu"

KAROLINABACA-
-POGORZELSKA

Sprawa bezpieczeristwa ma
bye jednym z tematow
omawianych podczas zespolu
trojstronnego ds. gornictwa,
ktory odb?dzie si? w Warsza-
wie 29 pazdziernika z udzia-
lem m.in. wiceministra gospo-
darki Tomasza Tomczykiewi-
cza. To wazna kwestia. W tym
roku zgin?lo juz 24 gornikow,
w tym 19 w kopalniach w?gla
kamiennego, choc nie doszlo
w nich do zadnej katastrofy.
W calym gornictwie zdarzylo
si? w sumie ponad 1800 wy-
padkow, z czego ponad 1000
wiasnie na w?glu kamiennym
- wynika z danych WUG.

0 wspolne
dziatania

- Stan bezpieczeristwa nie
jest zadowalajacy - powie-
dzial na V Forum Polski W?-
giel ,,Rz" i ,,Parkietu" Janusz
Malinga, dyrektor departa-
mentu warunkow pracy
w Wyzszym Urz?dzie
Gorniczym. - Obecnie promu-
je si? pracownikow efektyw-
nych, dajacych gwarancj? wy-
konania planu, a nie tych pra-
cuja_cych bezpiecznie. Nie ma
solidarnosci zalog, by reago-
wac na niewlasciwe zachowa-
nia wspolpracownikow. Zda-
niem Komisji Bezpieczeristwa,
w sklad ktorej wchodza. za-
rowno przedstawiciele WUG,
jak i spolek w?glowych oraz
zwia.zkow zawodowych, tylko
wspolne dzialania pozwola,
na zmiane mentalnosci
i zwi?kszenie wrazliwosci
- dodal.

- Jesli spojrzymy na ogolna.
wypadkowosc w gornictwie
na milion ton w?gla cz}' tysi^c
zatrudnionych, to ona maleje.
My wprowadzamy program
zmniejszaja.cy wypadkowosc
i ograniczaja.cy choroby zawo-
dowe. Ale kazdy wypadekjest
indywidualny, inny, dlatego
naklady na BHP w przelicze-
niu na ton? w?gla czy na oso-
b? stale rosna, - mowil Marek
Uszko, wiceprezes Kompanii
W?glowej. - U nas np. firma
zewn?trzna bez certyfikatow

tSpotkanie przedstawicieli rzadu z gornikami w Katowicach
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,,Plan musi bye wykonany".
Ta teza w gorniclwie
wcia.z obowi^zuje.
Doszlismy do sytuaqi,
ze bezpieczeiistwo
w duzej mierze zalezy od tego,
kto pracuje w Kopalni: zatoga
wtasna czy firma zewnqtrzna.
A to, co tanie nie musi bye
dobre. Mowi sie., ze zwi^zkowcy
walcz^ o podwyzki dla gornikow.
Fakt. Bo inwestycje kopaln
to tez ludzie. Nasze postulaty
nie zatamaty kondycji finansowej
firm, w kryzysie
nie domagalismy sie.
wzrostu ptac. -kbac

jakosci i wykwalifikowanych
ludzi nie ma szans - dodal.

Wazna
organizacja

- Sprawa BHP to nie jest te-
mat na rok czy nawet na trzy
lata. Na to, co si? dzisiaj dzie-
je, na pewno miala wplyw lu-
ka pokoleniowa po zlikwido-
waniu szkolnictwa gornicze-
go. Rok 2005 byl najlepszy
w branzy pod wzgl?dem bez-
pieczenstwa, potem do ro-
ku 2010 liczba wypadkow ro-
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Jezeli chcemy mowic o rozwoju
branzy we,glowej, musi bye to roz-
woj zrownowazony pod kazdym
wzglqdem. Wypadki w kopalni
podnosza. koszty produkcji wejla,
obnizaj^c efektywnosc wydoby-
cia. A bez akceptacji spotecznosci
lokalnych nie bqdzie lepszych wa-
runkow do inwestycji. Dlatego
gornictwo be,dzie sie, rozwijato
pod warunkiem wspotpracy z sa-
morz^dami. Kopalnie to nie tylko
we.giel, ale i szkody gornicze
na powierzchni. Potrzeba tez
uproszczenia przepisow. W tej
kwestii mamy jeszcze wiele
do zrobienia. -kbac

sla. A dzis szkolnictwo gorni-
cze si? odrodzilo i absolwenci
sa. coraz lepiej przygotowani
do zawodu - mowil wicepre-
zes Katowickiego Holdingu
W?glowego Waldemar Mroz.
Dodal, ze polskie spolki w?-
glowe w kwestii bezpieczeri-
stwa prowadza. rozmowy z gi-
gantami swiatowymi takimi
jak Rio Tinto czy Xtrata i czer-
pia. z ich doswiadczeri w tym
zakresie.

- Tylko bezpieczne gornic-
two jest efektywne i rentow-
ne. A jego podstaw^ jest
wspolpraca na linii przedsi?-

biorca - dozor - pracownik
- mowil Augustyn Holeksa,
dyrektor biura produkcji Ja-
strz?bskiej Spolki W?glowej.
- Rzeczywiscie, wazna jest
tez organizacja czasu pracy,
bo czasem naprawd? okazuje
si?, ze gornik sp?dza trzy-
cztery godziny na stanowi-
sku. Warto by wi?c pomyslec
o lepszym wykorzystaniu
maszyn, np. takze w soboty,
bez zwi?kszania czasu pracy
ludzi. My staramy si? dojsc
do zloz latwiejszych w eks-
ploatacji, np. z wi?kszym
przekrojem wyrobisk, ale tu
pojawia si? problem czeka-
nia na koncesje i wspolpracy
z samorzqdami - dodal.

Poszerzyc
tahcuch

Zyjemy z samorzqdami
w pewnej symbiozie. My jeste-
smy potrzebni gminom, bo
dajemy miejsca pracy, a one
nam przy staraniu si? o konce-
sje - mowil Waldemar Mroz.

- Podam dwa skrajne przy-
klady. Rok 2010, powodz, gmi-
na Bieruri. A zaraz potem bez
fajerwerkow porozumienie
gminy i Kompanii W?glowej,
na mocy ktorego wybuduje-
my budynek z 32 lokalami
mieszkalnymi dla poszkodo-
wanych osob, na ktory gmina
dala dzialk?. A na drugim bie-
gunie sa. Gieraltowice, gdzie
w ogole od lat nie mozemy si?
porozumiec. Efekt jest taki, ze
sprawa tamtejszego planu za-
gospodarowania przestrzen-
negojestwsa.dzieadministra-
cyjnym i moze bye on uniewa-
zniony w calosci. Jesli tak si?
stanie, to gmina ma problem,
bo jej decyzje od roku 2005
b?da. niewazne - mowil Marek
Uszko.

- taricuch kopalnie - nad-
zor - samorza.dy trzeba po-
szerzyc o wlasciciela zioza
(Skarb Panstwa) i firmy oko-
logornicze oraz organizacje
zwi^zkowe. A wspolnym wy-
zwaniem dla branzy b?dzie
ograniczanie kosztow, ktore
w skali roku w ostatnich latach
rosly srednio o 10 proc.
przy sredniej inflacjinapozio-
mie 3 proc. - mowil Augustyn
Holeksa.

Rosjani
aktywo
PALIWA
Gazprom i Novatek
przymierzajq sie, do za|
akcji najwîkszego
hiszpanskiego koncen
paliwowego. Ch^tnycH
jednak wiecej ]

- Interesujemy si? Rep
ale konkretnych neg
jeszcze nie prowadzim
wiedzial wczoraj agem
Leonid Michelson,
i wspohvlasciciel (\\raz
nadijem Timczenka) g;
go koncemu Novatek I
rencja jest jednak moc
do wiedzial si? Reuters,
tywahiszpariskiegokoi
ma chrapk? rowniez na
szy gazowy gigant
- Gazprom, a oprocz
- brytyjski BG Group, (
Sinopec, francuski GD
ihiszpariski Gas Natura

Repsol w koricu lip(
cydowal si? sprzedac
m.in. swoich zakladoi
skroplonego. Hiszpan
uzyskac za nie ok. 4,5 n
Juz sprzedali akcje za
mid dol., z czego 540 n
wzi?li za chilijskie z
gazowe Repsol Butane

Koncern musi
srodkow na popraw?
sytuacji finansowej. 1
tek nacjonalizacji arg
skich aktywow R
w kwietniu tego roku.
to na wniosek prezydi
stiny Kirchner par
przyja.i specjaln^
o nacjonalizacji 51 prc

GOSPODARKA
Rzad przyjai wczoraj

ustaw^ okotobudzetov
2013 r. Przewiduje on.
utrzymanie zamrozeni:
w sferze budzetowej, f
k^ o 5 proc. akcyzy na
papierosy (co ma dac bi
wi ok. 3A5 mln zt), wycJ
do kohca 2013 r. ogranii
zwîzanych z odliczanie
na samochody z ,,kratk^
zasilenie kwota, 165 mlr
jowego Funduszu Drogc

W2011r.liczbaF
biorstw ^atrudniajacych
osob wzrosta o 3,3 proc
rok do roku, i wyniosla 1
mln 772,6 rys. - policzyl
W f irmach tych pracowa
mln 578,1 tys. osob, tj. c
proc. wiqcej niz rok wczi
Wartosc naktadow inwe


